
  والأخوات الإخوه

 عليكم السلام
هذا  تكريمل ، لأمسيةأ  هذه كمأشاطرَ  واعتز  بأن  اتشرّف ،تورنتوفي   الفلسطينيهة   الجالي وباسم   باسمي

 .مروه يوسف الدكتور لراحلأ الصرح العلمي 
ر بحر   في غارقا   فسين  وجدت  ، مروه الدكتور عن، الأفكار بعض   لتدوين   جلست   عندما  هذا بعطاء   يزخ 

 بعض   في مراجعة   ة  عديد ساعات    امضيت  والحق أنني . والوطني الرجل،العالم،الأديب،الروحاني،الإنسان

 باللغة   هابعض   مك  أشارك   ان ليا واسمحو. لاتاالمج من العديد  ي ف بقت  ط   لتيا ةالعلمي هونظريات   هابحاث  
 : الإنكليزية

 

• He originated a new mathematical theorem in Topology in 1954 (the study of geometrical 

properties and spatial(space)relations unaffected by the continuous change of shape or size of 

figure).  

• He modified the Lorentz-Fitzgerald for special Relativity in 1965. 

• He was in charge of research in radiation control, industrial radiography and ultrasonic. 

• He investigated the behaviours of matter in superhumanly speeds in 1972 
 

 

 المفهوم   "هاعنوان   كانو  ، 1951 الى سنة  مروه دكتورالمرحوم ال أعدهّا علمية   دراسة   ل  أو  يعود تاريخ  

 قد أعدو. ةالسوري الاقتصاد وزارة  لدى  ،براءة  أختراع ل سج   ، أيضا السنة تلك وفي.  "الفينيقيين عند الذري

ان يشكل  يمكن لهواء  أ نأ يثبت   أن استطاعحيث  ، شخصيا   هو هاب قام تجارب    على بناء   ، الاختراعهذا 

ك   ان ممكنال من  نهأومعنى ذلك ،..  Kinetic Energyالحركية، طاقةمصدرا لل  بواسطة  اي جسم نحرّ 

غاز ألأزوت و الأوكسجينغاز  :غازين منمكوّن  لهواءأ نأ أساس على تقوم الفكرة. كانت الهواء ضغط  

 أكسيد ثانيى عل نحصل   ،والأوكسجين الأزوت بين كيميائي تفاعل   فعندما يحصل   .(النيتروجين)

استمرار و.الهواء منإضافية  كمياتلإنتاج  تكفي ، لحرارةأ من كمية  تتكوّن  ، التفاعل هذال .ونتيجة  الأزوت

ه لتسيير يمكن استخدام   محركا   ها ان تدير  بإمكان  ،  حركية طاقة إنتاج   إلى يؤديكفيل  بأن  ،  التفاعل هذا

 السورية الاقتصاد وزارة   لدى  الأختراع هذه براءة   ل سجّ قد و أخرى. لأغراض  او ، او طائرة  سيارة  

في  الاختراع هذا استخدام   يستطع لم لأسفمع أ لكن .سنة 15 لمدة  هاعلى حفظ   وافقت  قد و  . 1951عام

، لعلميةا والمجلات   الصحف  في  منشورة   أخبار  بفوجيء المرحوم الدكتور مروة   ،2001 سنة فيف .حينه 

 الهواء باستخدام ، طائرة ير  يتسالى توصلت  ألإدارة الوطنية للملاحة الجوية والفضاء() اسانان  مفادها 

 .لضغطأو لحرارةأو للوقود  ر  كمصد،

التي وضعها  ة والفيزيائيةيالعلم بين النظريات  ما  عن وجود علاقةابحث  رحت  عندما  وطبيب، ث  كباح

طبّقها  قة الحركية اابحاث الدكتور مروة حول  الط هوم  فوجدت ان م، الإنسان  ة  صحبين و ،  مروة لدكتورأ

 طبية مهندسون صمموا أجهزة  



Allow me here my friends to elaborate more and give my perspective from the medical point 

view: 

The human Heart has its kinetic energy that generates electrical impulses to contract the 

heart muscles to regulate the heart beats and eventually controls the blood flow from the 

heart to the body organs. In certain heart diseases, this kinetic energy becomes weak, so to 

restore these electrical impulses a medical device called pacemaker is implanted to the heart. 

Pacemakers usually work on batteries. 

Cardiac Pacemaker batteries last between 5-15 years (average 6-7 years) depending on how 

active the pacemaker is, and has to be replaced in surgical procedures that can be costly and 

create the possibility of complications and infections. 

Last January, the same month that Dr. Morouh passed away, the results of a three-year study 

were published in Advanced Materials Technologies, this study was funded by the US 

National Institutes of Health; engineers at the Thayer School of Engineering at Dartmouth 

College, New Hampshire, have developed a compact, modular and compliant thin film 

energy harvester on a cardiac pacemaker lead, which converts mechanical motion (kinetic 

energy) to electrical power. The device could enable self‐charging batteries to ultimately 

power pacemakers and other implantable biomedical devices. It provides a new paradigm for 

biomedical energy harvesting inside the human body. The study was conducted on animals, 

next phase will be inside humans. In conclusion Dr. Morouh’s thoughts and ideas have been 

implemented directly or indirectly in many scientific fields with his knowledge or without. 
 

 ، والأدب العلوم منلكم الهائل ا هذا تفعيل   ومن اجل   ،  حية   مروه يوسف الدكتور ذكرى ءلابقا و لختامفي أ

ه عن دراسات   يكتبونس نللذيأالصاعد ، الجيل   أبناء  منها  فيد  ي ،باسمهدراسية   مادية   ة  منح  تخصيص   اقترح

 .المجالات التي كتب عنها العزيز الدكتور مروة في اغلب    و ويبحثون فيها ، ه  ونظريات  

 

 وروحنياتك بعلمك معنا كنت انك، ونحن نشعر في هذه المناسبة الجليلة    يوسف دكتور يا الله كرحم

 . .وطنيتك

 .الدعوه هذه لكم لتلبيتكم  اوشكر كمئاصغالحسن   شكرا

 


